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حذف بوهاي محیط
 با فناوري  محققان كشور

محققان دانشگاه ش�هيد بهش�تي با اجراي پايلوتي موفق 
ب�ه ح�ذف بوه�اي نامطب�وع از محيط ش�دند و بر اس�اس 
قراردادي كه با آس�تان قدس رضوي منعقد ش�ده اس�ت، 
قرار است بوي آشپزخانه اين نهاد با فرآيندهاي پلاسمايي 
حذف ش�ود؛ ضمن آنك�ه راهكارهايي را ب�راي حذف بوي 
نامطبوع در مس�ير فرودگاه امام خمين�ي)ره( ارائه كردند. 
دكتر محمدرضا خاني با اشاره به ارائه تقاضاها از سوي بخش صنعتي 
در زمينه چالش »بو« افزود: كارخانه هايي كه در كنار ش��هرهاي 
مس��كوني يا نزديك به مناطق ش��هري قرار دارند يا رستوران ها با 
چالش »بو« مواجه هستند و اين همان چالشي است كه در مسير 

فرودگاه امام خميني)ره( با آن مواجه هستيم. 
وي با بيان اينكه در پژوهش��كده ليزر و پلاس��ماي دانشگاه شهيد 
بهشتي مطالعاتي براي رفع اين چالش را در دستور كار قرار داديم، 
ادامه داد: براي اين منظور مطالعاتي را در زمينه تجربيات جهاني آغاز 
و مشاهده كرديم. شركت هاي اروپايي، امريكايي و كانادايي در زمينه 
امحا و از بين بردن بو با استفاده از پلاسما دستاوردهاي زيادي دارند.  
خاني ادامه داد: مطالعات ما از اجراي چندين پايان نامه كارشناسي 
ارشد و دكتري آغاز شد و در آنها به دنبال اين بوديم كه در رستوران ها 
چه تركيبات شيميايي بوداري توليد مي شود و با توليد مصنوعي اين 
تركيبات، روي آنها پلاسما اعمال كرديم و نتايج آن را مورد بررسي 
قرار داديم.  وي اس��اس اين راهكارها را استفاده از فناوري پلاسما 
دانست و با اشاره به مكانيسم عملكردي اين طرح، توضيح داد: به 
دليل توليد يكسري مواد ش��يميايي و تركيبات آلي فرار، بو توليد 
مي شود. اين تركيبات به دليل آنكه سبك هستند، به سرعت در هوا 

پراكنده مي شوند و ما آن را مي توانيم استشمام كنيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: ايده  ما براي رفع بو، اس��تقرار اين سامانه در 
كارخانه ها است؛ از اين رو بايد منشأ پيدا شود، ضمن آنكه منشأ بو 
بايد در محيط سربسته اي باش��د كه هواي آن جمع آوري شود و از 
محيط پلاسما عبور دهيم و فرآيند پاكسازي بو براي آنها اجرايي 
شود. اين روش تنها براي رفع بوهايي است كه داراي ساختارهاي آلي 
و هيدروكربني هستند.  خاني با تأكيد بر اين كه دانش فني اين امر 
كسب شده است، اظهار كرد: با دو طرح پايلوتي كه در دانشگاه شهيد 
بهشتي و آستان قدس در حال اجرا داريم، قادر هستيم چالش هاي 

اين حوزه را مرتفع كنيم. 
 -----------------------------------------------

بهینه سازي
 نانوكاتالیست هاي خودرويي

محققان يكي از ش�ركت هاي فن�اور با اس�تفاده از فناوري 
نان�و، نانوكاتاليس�ت هاي خودروي�ي را تولي�د كردن�د كه 
تواناي�ي به حداقل رس�اندن گازه�اي آلاين�ده  خروجي از 
اگزوز خودروها و بهبود ش�اخص هاي كيفيت ه�وا را دارد. 
بهره مندي از متخصصان بين المللي در زمينه كاتاليست، بهره مندي 
از تيم تحقيق و توس��عه داخلي كه راهكارهاي كاربردي را در اختيار 
اين شركت قرار مي دهند، استفاده از تجهيزات و ماشين آلات توليد 
پيشرفته و پاسخگويي س��ريع و ارائه نمونه براي مشتريان در مدت 
پنج روز كاري ازجمله مزاياي فعاليت هاي اين ش��ركت محس��وب 
مي شود.  محققان اين شركت براي توليد كاتاليست هاي مورد نظر از 
دو روش »پوشش دهي لايه اي« )Layer Coating(  و »پوشش دهي 
منطقه اي« )Zone Coating(  استفاده مي كنند و بسته به نياز خودرو 
از هر يك از اين روش ها براي توليد كاتاليست استفاده مي شود. استفاده 
از اين كاتاليست ها در كاهش آلودگي هاي ناشي از خودروها و بهبود 
هوا نقش مثبتي بر محيط زيست دارد. تعويض به موقع كاتاليست هاي 
خودرو و استفاده از كاتاليست هاي با فناوري به روز شده مي تواند به 
كاهش انتشار گازهاي آلاينده كمك كند.    مهندس نازنين شاهوردي، 
محقق ارشد اين ش��ركت با بيان اينكه از چهار س��ال قبل، با توليد 
كاتاليس��ت هاي حاوي نانومواد وارد حوزه  فناوري  نانو شديم، گفت: 
فناوري  كه قبلاً در محصولات استفاده مي شد، بسيار قديمي بود؛ ضمن 
آنكه قيمت بالا و عملكرد پاييني داشت. از اين رو با پياده سازي برنامه  
تحقيق و توسعه، موفق به ارائه  كاتاليست هايي شديم كه علاوه بر ارزان 
بودن، كارايي بالايي دارند و كسب استانداردهاي زيست محيطي را در 

خودروهاي توليد داخل امكان پذير مي كنند. 
وي دليل كاهش هزينه هاي توليد اين كاتاليست را استفاده از نانو 
فناوري و كاهش ميزان استفاده از فلزات گرانبها در كاتاليست ها 
دانس��ت و ادامه داد: با نانويي ش��دن اين محص��ولات، عملكرد 
كاتاليست ها به گونه اي افزايش يافت كه امكان دريافت استاندارد 

يورو ۵ و يورو ۶ را براي ما فراهم كرد.

دستاورد ايراني

پژوهش در كشور ما كه بيشترين شتاب در توليد 
مقالات علمي در جهان را يدك مي كشد، ناديده 
گرفته شده است؛ بودجه حوزه پژوهش از توليد 
ناخالص ملي فقط نيم درصد است. همين ميزان 
هم به صورت كامل صرف پژوهش نمي شود؛ هر 
دس�تگاهي كه در بودجه جاري دچار مشكل 
مي ش�ود از سهم تحقيقات اس�تفاده مي كند. 
بودجه نيم درصدي م��ا از درآم��د ناخالص ملي 
كشورمان زماني بيشتر به چشم مي آيد كه بدانيم 
ميانگين آن در كش��ور هاي مختلف، 2/2 درصد 
اس��ت. ضمن اينكه عمدتاً هنگام كسري بودجه، 
اولين قرباني بودجه پژوهشي اس��ت.  در شرايط 
فعلي، وضعيت پژوهش نسبت به سال هاي گذشته 
چه از لحاظ كمي و چه از لحاظ كيفي روند نزولي 
داشته اس��ت كه عمده علت آن به كمبود بودجه 
پژوهش��ي و عدم تحقق بودجه هاي پژوهشي در 

برنامه هاي پنج ساله مربوط مي شود. 

 پول ضد توسعه
اين مش��كل باع��ث مي ش��ود محقق��ان نتوانند 
برنامه ريزي خوب و جامعي را انجام دهند و عملًا 
به سراغ داشته هاي خود مي روند و بر اساس مواد 
در اختيار، پژوهش خود را پايه گذاري مي كنند. اين 
روش درستي نيست و ما را از خط مقدم پژوهش 
در جهان دور مي كند.  در همين زمينه هم اخيراً 
معاون علمي و فناوري رئيس جمهور با اش��اره به 
اينكه بيش از ۹۰ درصد از بودجه پژوهشي صرف 
حقوق مي شود، گفت: »س��اختار محيط كسب و 
كار به پول نفت آلوده ش��ده است. يعني پولي كه 
ضد توسعه اس��ت.« سورنا س��تاري با بيان اينكه 
هم اكنون بيش از ۵ الي ۶۰۰۰ استارتاپ در كشور 
فعاليت مي كنند و بالغ بر ۶۰ هزار ميليارد تومان 
فروش دارند، گفت: »پايه اين شركت ها را جواناني 
تش��كيل مي دهند كه معتقدند مي توانند جامعه 
اطرافشان را دگرگون كنند. در حال حاضر بيش از 

۴۰۰ شركت دانش بنيان در كشور فعاليت مي كنند 
كه از سوي بانوان اداره مي شوند. همچنين طي دو 
ماه آينده حداكثر سه كارخانه نوآوري افتتاح خواهد 
شد كه كاملًا از س��وي بخش خصوصي است.« به 
گفته وي »در بودجه دولتي ۷۵ هزار ميليارد تومان 
پول آموزش است. هزينه آموزش و پژوهش كمتر 
از زمان قبل نيس��ت، اما چرا نمي توانيم با چنين 
بودجه اي ابن سينا ها و فارابي ها را داشته باشيم. اين 
نشان مي دهد كه پول راهگشا نيست و بايد محيط 
تغيير كند.« ستاري معتقد است: »همه چيز را نبايد 
به گردن پول بيندازيم و بايد براي نيروي انساني 
فوق العاده اي كه در جامعه وجود دارند، اكوسيستم 
مناس��بي را فراهم كنيم. متأسفانه در حال حاضر 
بيش از ۹۰ درصد بودجه پژوهشي صرف حقوق و 

دستمزد پژوهشگران مي شود.«
  غفلت از سهم يك درصدي

كمبود بودجه پژوهش��ي دغدغه اي هر روزه براي 

پژوهشگران و محققان بوده و هست اما برخي تنها 
در روز پژوهش به آن توجه مي كنند و بعد از اين روز 
ديگر خبري از مشكلات اين حوزه در ميان نيست. 
درواقع  اين واقعيت تلخ كه بودجه پژوهش در ايران 
طي سال هاي گذشته عملًا هيچ رشدي نداشته و 
در عين حال، ناچيز بودن س��هم پژوهش از توليد 

ناخالص داخلي نيز موضوع ديگري است. 
از سوي ديگر تحقق نيافتن س��هم يك درصدي 
پژوهش از توليد ناخالص داخلي كه در قانون و اسناد 
بالادستي نظام پيش بيني شده است يكي ديگر از 
آسيب هاي تخصيص نيافتن اين اعتبار به بخش 

پژوهش و فناوري است. 
 در حسرت 4 درصدي ها

به نظر علت اصلي اين مشكلات در حوزه پژوهش 
و فناوري اين اس��ت كه به اين حوزه در كشور به 
عنوان يك امر غير ضروري و ش��ايد لوكس نگاه 
مي شود و در بسياري موارد بودجه بسيار اندكي 
به آن تخصيص مي دهند يا از گردونه تخصيص ها 
خارج مي ش��ود. البته اين مهم ك��ه پژوهش در 
كشور هيچ متولي و مديريت مناس��بي ندارد را 
نبايد فراموش كرد.  همه اينها در حالي است كه 
براساس سياست هاي ابلاغي مقام معظم رهبري 
تا س��ال 1۴۰۴ بايد بودجه پژوهشي به ۴ درصد 
برسد اما امروز واقعيت بودجه هاي پژوهشي گوياي 

حرف ديگري است. 
 محقق يا بدهكار بانكي

در حال حاضر، محقق به سمتي سوق داده مي شود 
كه وام بگيرد و كارهاي لازم براي پيشبرد فناوري 
را انجام دهد، در حالي كه با اين وضعيت محققان و 
استادان كشور را به بدهكاران بانكي تبديل مي كنيم 
و به جاي آنكه تمركز آنها به سمت پژوهش باشد، 
بسياري از آنها دلهره اين را دارند كه اگر براي انجام 
كار علمي وارد گود شوند و از پروژه نتيجه مطلوب 
را نگيرند، به علت بدهي هاي بانكي زندگي خود را 
از دست بدهند.  در زمان فعلي، اين روش برخورد 
با پژوهش در كشور باعث مي شود محققان جرئت 
نداشته باش��ند وارد كار پژوهشي ش��وند و عملًا 
سطح پژوهش در كشور افت پيدا كند، كما اينكه 
در حال حاضر وضعيت فعل��ي پژوهش نيز تحت 
تأثير اين مس��ئله قرار گرفته است؛ چراكه به طور 
كلي در حال حاضر كيفيت مقالاتي كه محققان 
ايراني مي نويسند، افت پيدا كرده است؛ در حالي 
كه در گذش��ته به خاطر كيفيت بالاي آنها امكان 
چاپ تعداد زيادي از آنها در مجلات علمي معتبر 

فراهم بود.

 عليرضا سزاوار
    گزارش یک 

در س�ال  »حماي�ت از كالاي ايراني« اين س�تون را به 
تحقيقات و پروژه هاي عملياتي دانش�گاهي اختصاص 
داده ايم كه وجه ممي�زه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ چه 
پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشكي. 
ارتباط دانش�گاه ب�ا ب�ازار، مهم ترين بخ�ش حمايت 
دانشگاهي از كالاي ايراني اس�ت كه اگر به طور كامل و 
صحيح عملياتي شود نقش بي بديلي در تحقق اقتصاد 
مقاومتي خواهد داش�ت. در همين زمينه پذيراي آثار 

جامعه دانشگاهي براي نشر در اين ستون هستيم. 

رشد ۲ برابري توليدات علمي و پژوهشي در دانشگاه علوم پزشكي بهشتي

وقتي درس نخواندن تاوان دارد
از غيبت سربازي تا سنوات تحصيلي

بيش�ترين اعتراض�ات دانش�جويي مربوط 
به س�نوات تحصيلي مربوط به دانشجويان 
تحصيلات تكميلي است. درواقع دانشجويان 
 ارش�د از ت�رم پنج و دكت�ري از ت�رم 9 بايد 
هزينه اي اضافه بر هزينه اي كه در طول ترم 
پرداخت مي كردند را به دانشگاه بپردازند. اين 
روزها به سرعت بر ليست دانشگاه هايي كه 
اين قانون را اجرايي مي كنند، اضافه مي شود.

  قانون س��نوات به وض��وح اعلام نك��رده، اما اگر 
دانشجويي نتواند در يك سال تحصيلي درسش 
را تمام كند، وارد مسئله غيبت سربازي مي شود 
و پس از فارغ التحصيلي به مشكل خواهد خورد. 
يعني دانشجو براي همان سال تحصيلي هم بايد از 
معاون وظيفه عمومي اجازه كسب كند.   در صورت 
عدم تكميل س��قف دوره در مدت فوق، دانشجو 
به عنوان اخراجي به حوزه نظ��ام وظيفه معرفي 
مي شود و ادامه تحصيل پس از ارائه گواهي اشتغال 
به تحصيل در حين خدمت سربازي يا پس از آن با 

رعايت ساير مقررات تا 1۰ سال بلامانع است. 
  آب پاكي روي دستان دانشجويان

اوايل امس��ال دانش��جويان برخي دانشگاه ها با 
برگزاري اجتماعات اعتراضي خواستار پيگيري 
و رفع هرچه س��ريع تر ايرادات قوانين س��نوات 
دانشجويي بودند. در همين راس��تا بيش از ۵۰ 
شوراي صنفي دانشگاه هاي كشور هم نامه اي را به 
وزير علوم نوشته و مجدانه خواهان افزايش سنوات 
تحصيلي دانشجويان مقطع كارشناسي و دكتري 

به مدت 1۰ نيمسال و كارشناسي ارشد به مدت 
شش نيمسال تحصيلي شدند. 

اما معاون آموزشي وزارت علوم بلافاصله درباره 
موضع گيري اين وزارتخانه به نارضايتي هاي اخير 
دانشجويان،  آب پاكي را روي دستان دانشجويان 
معترض ريخت و اعلام كرد كه آيين نامه ابلاغي 
اين وزارتخانه درخصوص سنوات تحصيلي تغيير 
نخواهد كرد، اگرچه دانشگاه ها در تعيين سنوات 

تحصيلي دانشجويان استقلال عمل دارند. 
  تحصيل كوچك و كوچك تر مي شود

به اين صورت كه تا چندين سال قبل دانشجويان 
كارشناسي سراس��ري مي توانس��تند تا 12 ترم 
درس بخوانند، اما بعداً اين قانون به 1۰ ترم كاهش 

پيدا كرد و از سال ۹۵ نيز به هشت ترم؛ يعني اگر 
دانش��جويان فقط چند واحد افتاده يا حذف شده 
داش��ته باش��ند، قاعدتاً به ترم ۹ مي رسند و بايد 
شهريه اي معادل شهريه شبانه دانشگاه ها پرداخت 
كنند كه حتي اين قانون در دانش��گاه ها متفاوت 

است. 
 به  طور مثال دانشجويان ورودي 13۹3 دانشگاه 
اميركبير سنوات پنج ساله دارند؛ يعني 1۰ ترم؛ 
اما دانشجويان ورودي 13۹۴ با كاهش يك ترمي 
سنوات يعني ۹ ترم شدن روبه رو شدند كه براي 
دانش��جويان بعد از ورودي 13۹۴ طول دوران 
كارشناسي مجاز به چهار سال يعني هشت ترم 

كاهش يافت!

 سليقه اي شدن تصميم گيري
براس��اس قانون در دوره كارشناسي ارش��د نيز 
دانشجو بايد در طول سه سال تحصيلي يا شش 
نيمس��ال تحصيلش را تمام كند و اگر اين اقدام 

انجام نشود، دانشجو وارد سنوات مي شود. 
درنتيجه براي اس��تفاده از تس��هيلات صندوق 
رفاه، خدم��ات رفاهي، خوابگاه و تغذيه ش��امل 
محدوديت هايي مي شود و ادامه تحصيلش ديگر 
رايگان نيست كه اين امر هزينه هاي زيادي براي 

دانشجو به همراه دارد. 
اعتراض اي��ن دانش��جويان از ديگران بيش��تر 
اس��ت. چون در مقطع كارشناسي ارشد معمولاً 
دانشجويان درگير شغل و فعاليت هاي ديگر نيز 
هستند و ديرتر مي توانند روند رسيدن به پايان نامه 
و دفاع را انجام دهند. البته در بعضي دانشگاه ها 
اين اعتراضات كارساز بود و يك ترم تحصيلي هم 
اضافه شد، اما در اين ميان وزارت علوم توپ را در 
زمين دانشگاه ها انداخت و رأي نهايي درخصوص 
وضعيت س��نوات را به هيئت امناي دانشگاه ها 
س��پرد.  درحقيقت تصميم جديد وزارت علوم 
مبني بر واگذاري مس��ئوليت به دانش��گاه ها و 
بي توجهي به اعتراضات درب��اره محدوديت ها و 
جريمه هاي قانون سنوات تحصيلي، جدا از اينكه 
موجب س��ليقه اي ش��دن تصميم گيري درباره 
نحوه اجراي قانون مي شود، تنش ها را به داخل 
دانشگاه ها كشانده و موجب ايجاد بي نظمي در 

اداره دانشگاه ها مي شود.

حسين اعلایی
   گزارش 2

علوم پزشكي بهشتي باز هم ركورد زد

دانش�گاه علوم پزش�كي بهش�تي در چهار 
س�ال اخي�ر از 1۲94 تولي�د پژوه�ش ب�ه 
۲۶۲0 و در زمين�ه مقالات ني�ز از ۲10 مقاله 
به ۵۲۸ مقاله رس�يده  كه نش�ان از رشد دو 
برابري توليدات علمي و پژوهش�ي اس�ت. 
ارتقاي كيفي تحقيقات و تولي��دات علمي، به 
اضافه جهت گيري پژوهش ها به سوي اثرگيري 
در جامعه دو رويكرد اين دانشگاه است. اين دو 
رويكرد در قالب برنامه ميان مدت و تلاش براي 
رس��يدن به دانشگاه نسل س��وم و اشتغالزايي، 
برنامه درازمدت معاونت پژوهشي اين مركز به 

شمار مي رود. 
 استنادات بيش از ۲ برابري

معاون تحقيقات و فناوري دانشگاه علوم پزشكي 
ش��هيد بهش��تي با تأكيد بر اينكه علم بايد به 
فناوري تبديل شود، گفت: »دانشگاه ها بايد علم 
را به فناوري تبديل كنند و زمان��ي كه به بلوغ 
پژوهشي برس��يم، مي توانيم ادعاي رسيدن به 
فناوري را كنيم همچنين ما در چهار سال اخير 
از 12۹۴ توليد پژوهش ب��ه 2۶2۰ و در زمينه 

مقالات نيز از 21۰ مقاله به ۵2۸ مقاله رسيده ايم 
كه نش��ان از رش��د دو برابري توليدات علمي و 
پژوهشي است.«  افشين زرقي درخصوص سرانه 
چاپ مقال��ه هيئت علمي اين دانش��گاه گفت: 
سرانه چاپ مقاله اين دانشگاه از يك به 2/12 در 
سال 2۰1۶ رسيده و با توجه به شواهد موجود 

ميزان اس��تنادات از ۶ هزار به 13 هزار افزايش 
داشته اس��ت.  ضمن اينكه امس��ال واحد هاي 
توس��عه تحقيقات باليني در بيمارس��تان هاي 
تحت پوشش اين دانش��گاه هم راه اندازي شده 
اس��ت. اين مجموعه س��بب افزاي��ش پژوهش 
و تحقيق در كش��ور ش��ده و همچنين در سال 

گذشته ۴۹ طرح و امسال ۶3 طرح از تسهيلات 
مالي برخوردار شده اند. 

 تقويت هر ساله هيئت علمي
تيرماه امسال هم محمد مهدي ناصحي با اشاره 
به برگزاري پانزدهمين جلس��ه مصاحبه علمي 
جذب اعضاي هيئت علمي در دانش��گاه علوم 
پزشكي ش��هيد بهش��تي گفت: علوم پزشكي 
شهيد بهشتي علاوه بر ارائه خدمات سلامت به 
بيش از ۵/۵ ميليون نفر جمعيت تحت پوشش، 
با تلاش حدود ه��زار و ۴۰۰ عضو هيئت علمي 
با مراتب علمي بالا در 13 دانش��كده به تربيت 
نيروهاي متخصص حوزه س��لامت براي كشور 
مي پردازد.  وي افزود: با توجه به نياز دانش��گاه، 
امسال نيز همچون س��ال هاي گذشته، فرآيند 
جذب اعضاي جديد هيئت علمي دانشگاه براي 
به كارگيري حدود 1۰۰ عضو هيئت علمي جديد 
در دانش��گاه صورت گرفت.  جذب عضو هيئت 
علمي در راستاي توسعه رشته هاي فناوري نوين 
و آموزش پزشكي و مديريت خدمات سلامت از 

اولويت هاي اين دانشگاه است. 

ابراهيم مشيریان
   گزارش3

هیئت  علمي هاي خاموش
 در دانشگاه شهید بهشتي

در ح�ال حاض�ر1400 عض�و هيئ�ت علم�ي در 
دانش�گاه بهش�تي فعالي�ت مي كنن�د ك�ه از اين 
تعداد ۲04 نف�ر هيئ�ت علمي خاموش هس�تند. 
يعن�ي در فض�اي پژوهش�ي حرك�ت نمي كنن�د. 
البته اي�ن آم�ار در گذش�ته ۷0۷ نفر بوده  اس�ت. 
بدون عبور از پژوهش نمي توان وارد فناوري شد. بدون 
توليدات علمي مرغوب هم فناوري بي معناست. البته 
با رس��يدن به بلوغ پژوهش��ي مي توانيم ادعا كنيم كه 

توليدات علمي مرغوبي داشته ايم. 
 1۵۲ هزار بار استناد

در همين رابطه معاون تحقيقات و فناوري دانشگاه علوم 
پزشكي شهيد بهشتي با اش��اره به شاخص هاي بلوغ 
پژوهش��ي گفت: »توجه به توليدات و رتبه هاي علمي 
بين المللي، ميزان صرف بودجه در ح��وزه پژوهش و 
توسعه ظرفيت هاي انساني برخي از شاخص هاي بلوغ 
پژوهشي در دانشگاه است. از ابتداي تأسيس دانشگاه 
علوم پزشكي بهشتي 21 هزار و ۵۰۵ سند علمي به اسم 
دانشگاه در سايت اسكوپوس ثبت شده و 1۵2 هزار بار به 

اين آمار استناد شده است.« 
دكتر افش��ين زرقي با بيان اينكه در سالي كه گذشت 
بالاترين رتبه توليدات پژوهش��ي را داشته ايم، گفت: 
»براي اولين بار مقالات دانشگاه در سيستم اسكوپوس 

از 3 هزار مقاله رد شد و به 3 هزار و ۸۵ مقاله رسيد.« 
وي با اش��اره به روند و ش��يب خوب تولي��دات علمي 
دانشگاه گفت: »در اين مس��ير به كيفيت مقالات نيز 
توجه شده به گونه اي كه از هر سه مقاله يكي »كيو وان« 
بوده و الان 33 درصد مقالات توليد ش��ده در دانشگاه 
»كيو وان« هس��تند.«   زرقي همچنين ب��ه برگزاري 
كارگاه هاي توانمند سازي پژوهشي در دانشگاه اشاره 
كرد و گفت: »در اين راستا طي سال هاي اخير بيش از 
2 هزار كارگاه پژوهشي برگزار شده همچنين 21 هزار 
مقاله دانش��گاه در يك بانك مجازي نمايه شده و قابل 

دسترسي است.« 
 انتشارات پركار

وي با اش��اره به تحقيقات باليني دانش��گاه گفت: »دو 
بيمارس��تان ما مانند پژوهش��كده عم��ل مي كند كه 
حمايت از اين مراكز در اين عرصه ها بدون محدوديت 
انجام مي شود.«  زرقي با اشاره به انتشار 3۰ مجله علمي 
تحقيقاتي در دانشگاه گفت: » 21 مورد از اين نشريات در 
اسكوپوس نمايه شده و همچنين 1۰ نشريه در  اي اف اي 
نمايه شده اس��ت.«  وي همچنين با اشاره به وضعيت 
انتشار كتب در دانشگاه عنوان كرد: »انتشار ۸۴۷ كتاب 
در سامانه دانشگاه ثبت شده، به گونه اي كه اين دانشگاه 

از پرانتشارترين دانشگاه هاي كشور است.« 
معاون تحقيقات و فناوري دانشگاه علوم پزشكي شهيد 
بهشتي با اشاره به پيشرفت هاي تحقيقاتي دانشگاه در 
سطح دانشجويي گفت: »دانشگاه علوم پزشكي شهيد 
بهشتي شش سال پياپي در بخش تحقيقاتي دانشجويي 

رتبه  اول را كسب كرده است.« 
 تسهيلات بي مشتري

اهميت ارجاعات به توليدات علمي به عنوان يك شاخص 
كيفي، به حدي است كه ارجاعات به مرجعيت علمي 
دانش��گاه مي انجامد بنابراين شاخص بسيار بااهميتي 
است.  براساس شاخص وبومتريك دانشگاه بهشتي جزو 
هزار دانشگاه اول دنياست و در نظام پژوهشي لايدن در 
سال 2۰1۸ جزو ۶۰۰ دانشگاه برتر دنيا هستيم، اما هيچ 
كدام از اين آمارها دليل نمي شود كه صدها عضو هيئت 

علمي اين دانشگاه عرصه پژوهش را رها كنند. 
مديران دانش��گاهي بايد براي جذب منابع از بيرون از 
دانشگاه تلاش كنند كه در اين راستا در دانشگاه بهشتي 
طي امضاي سندي با صندوق حمايت از پژوهشگران از 

1۷۰ طرح دانشگاه حمايت خواهد شد. 
تا سال ۹۷، حدود ۸۰ طرح فناوري در اين دانشگاه انجام 
شده است. دانشگاه از اين طرح ها در بخش هاي مختلف 
حمايت مي كند. به عبارت ديگر تس��هيلات حمايتي 
معاونت تحقيقات دانشگاه در سال جاري اعطاي گرنت 
به پژوهشگران با شاخص بالا بوده اما با اين وجود برخي 
از اعضاي هيئت علمي هيچ تلاش��ي براي دريافت آن 

نداشته اند. 
 ----------------------------------------

حمايت آستان قدس
 از پايان نامه هاي دانشگاه فردوسي

در نشس�ت مش�ترك مي�ان مع�اون علم�ي 
آس�تان ق�دس رض�وي و رئي�س دانش�گاه 
از  حماي�ت  تفاهمنام�ه  مش�هد،  فردوس�ي 
پايان نامه ه�اي دكت�ري و نظامنام�ه اجراي�ي 
تفاهمنام�ه هم�كاري دانش�گاه فردوس�ي و 
آس�تان قدس رضوي ب�ه امضاي طرفين رس�يد. 
محمد كافي، رئيس دانشگاه فردوسي مشهد، حضور 
آستان قدس رضوي در اين منطقه را يكي از مهم ترين 
نعمت ها و امتي��ازات ممكن دانس��ت و تأكيد كرد: 
»تلاش هاي صورت گرفته در آس��تان قدس رضوي 
در حوزه علم آموزي و دانش پژوهش��ي براي اس��تان 
خراسان رضوي بس��يار مفيد بوده و جا دارد تا از اين 
مركز تشكر ويژه شود. همچنين لازم است با همفكري 
و همگرايي اين مركز با دانشگاه فردوسي مشهد كه از 
لحاظ آموزشي و پژوهشي يكي از دانشگاه هاي سرآمد 
در كشور است ارتباطات تنگاتنگي ايجاد شود و از اين 

رابطه دو طرف سود ببرند.« 
مهدي ن��ژاد، معاون علمي آس��تان ق��دس رضوي، 
دانشگاه فردوسي مش��هد را داراي ظرفيت هاي زياد 
در عرصه پژوه��ش و فناوري دانس��ت و گفت: »اين 
ظرفيت هاي موجود در دانش��گاه فردوسي مشهد و 
همچنين پتانس��يل بالاي آس��تان قدس رضوي در 
عرصه دانش و پژوهش اگر به صورت مشترك و مؤثر 
مورد استفاده قرار گيرد مي تواند زمينه ساز تحولات 

گسترده در استان خراسان رضوي و كشور شود.« 

تابلو اعلانات

90 درصد بودجه پژوهشي صرف حقوق و دستمزد مي شود

سرابي به نام بودجه پژوهش


